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Vizita de lucru a Președintelui RM, 
Vladimir Voronin, la Expoziţia 

proiectelor de licenţă a absolvenţilor 
Universităţii Tehnice (4 iulie 2007)

Președintele  Republicii Mol  -
dova, Vladimir Voronin, a efec-
tuat o vizită la blocul de studii 
nr. 9 al Universităţii Tehnice din 
Mol dova. 

În cursul vizitei din 4 iulie 2007 
șe    fului statului i-au fost prezentate rea-
lizările și invenţiile studenţilor aces tei 
instituţii de învăţământ în domeniile 
urbanismului și arhitecturii; industriei 
ușoare; construcţiei de mașini; radio-
elec  tronicii și telecomunicaţiilor, infor-

maticii și microelectronicii, energeticii, 
geodeziei și construcţiilor. 

Vladimir Voronin a luat cunoștinţă 
de proiectele de reconstrucţie a Teatrului 
Republican “Luceafărul”, elaborate de 
studenţii Facultăţii Urbanism și Arhi-
tectură în cadrul unui concurs patronat 
de Președintele Republicii Moldova. 
Șe   ful statului a apreciat nivelul înalt 
al instruirii studenţilor, arătându-se im -
pre  sionat atât de calitatea lucrărilor, 
cât și de bogata imaginaţie a viitorilor 
arhitecţi. 

Președintele a mai discutat cu re pre -
zentanţii corpului didactic și cu stu  denţii 
Facultăţii de Industrie Ușoară a UTM, 

Realizările și 
invenţiile  studenţilor 

de la UTM sunt 
impresionante

fi indu-i prezentate mostrele uniformei 
liceale confecţionate de către studenţii 
facultăţii nominalizate în cadrul unui 
program special de stat. 

Vladimir Voronin a vizitat și Catedra 
Design Industrial a Facultăţii de Ingi-
nerie și Management în Construcţia 
de Mașini, familiarizându-se cu parti-
cu  larităţile funcţionării Pendulului 
Fou   cault – orologiului gravitaţional 
cu cine   matică interactivă, elaborat în 
ex  clu sivitate de studenţi și doctoranzi, 
cad re didactice și ingineri-absolvenţi 

ai UTM și produs la întreprinderile 
autohtone. Academicianul Ion Bostan, 
rectorul UTM, a precizat că Republica 
Moldova este printre primele 20 de ţări 

ale lumii care au instalat Pendulul Foucault. Acesta permite 
înre gistrarea cu precizie a mișcării de rotaţie a Pămîntului și a 
pozi ţiei geografi ce a Republicii Moldova într-un sistem fi x de 
coor donate astronomice. 

Președintele a vizitat și expoziţia sistemului de instruire a 
tragerii de artilerie pe ţinte fi xe, elaborat de studenţi ai Facultăţii 
Radioelectronică și Telecomunicaţii. 

De asemenea, șefului statului i-au fost prezentate reali-
ză rile studenţilor Facultăţii de Calculatoare, Informatică 
și Microelectronică, Facultăţii de Energetică, Facultăţii de 
Cadastru, Geodezie și Construcţii. 

(5 iulie 2007, „Moldova Suverană”)

Cititorul nostru știe că Președintele 
ţării, dl Vladimir Voronin, a lansat 
ide  ea iniţierii unui concurs pentru re-
construcţia Teatrului „Luceafărul” în că 
în decembrie 2006, în contextul vizitei 
de documentare la această instituţie 
cul turală din Chișinău. Întrucât teatrul 
este în primul rând pentru tineret, ide  -
ea șefului statului a fost adresată stu-
denţilor de la FUA, în elaborarea unor 
asemenea proiecte.

A urmat desemnarea unui șir de 
teme pentru te ze de licenţă în acest 

subiect, iar du pă 
lucrările de ela-
borare o comisie 
abi litată în frunte 
cu dl Iurie Povar, 
di rector general 
al In stitutului 
Na  ţional de 
Cer cetări și Pro-
iec tări în do me-
niul Amenajării 
T e  r i t o r i u l u i , 
Ur  ba   n i smulu i 

Președintele ţării a Președintele ţării a 
înmânat diplome înmânat diplome 

și Arhitecturii „Ur    ban proiect”, a 
selectat cele  mai reușite teze, de-
par tajând locurile premiante.

Pe 12 iulie 2007 Pre ședintele 
ţării a înmânat Di-
plo ma de gradul I 
și pre miul de 30 de 
mii de lei studentei-
ab solvente Re ghi na 
Ivan co; Di ploma de 
gra dul II și premiul 
de 20 de mii de lei stu-
den  tului-ab sol vent 
Artur Bor deianu; Di-
p loma de gradul III 
și pre miul de 10 mii de lei 
studentului-ab solvent (sec-
ţia se rală FUA) Ale xan dru 
No vicov.

Studenţilor-absol-
ven ţi Sergiu Mân-
dres   cu și Ludmila 
Pos  to  lachi le-au fost 
în  mâ nate diplome de 
men  ţiune și câte un pre-
miu de 5 mii de lei. 

Președintele RM a 
felicitat stu denţii cu 
prilejul suc ce se lor obţi-
nute, re mar când și fap -
tul că Teatrul „Lu cea-
fărul” este destinat în 
primul rând tinerilor și 
deci va fi  reconstruit cu 

aportul tinerilor ingineri, absolvenţi ai 
Universităţii Teh nice în spiritul inovator 
al tinerilor.

Re ghi na  IVANCO

Pre miul I – 30 000 lei
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Criteriul calităţii – dictonul ce ne 
va călăuzi în continuare în anul 

universitar 2007-2008

pean Unic și realizarea unor obiective 
comune referitoare la:

a) reorganizarea în vă ţământului ingi -
ne resc în două cicluri;

b) implementarea Sis  temului Euro-
pean de Cre dite Transferabile ECTS (Eu-
ro pean Credits Tran sfer System);

c) sporirea calităţii în văţă mântului;
d) intensifi carea mo  bi lităţii stu den-

ţilor și pro fesorilor.
La UTM cu succes s-a fi nalizat pe-

rioada orga ni zaţională de trecere la învă-
ţământul ingineresc în 2 cicluri: ciclul I 
– studii superioare de Licenţă și ciclul 2 
– studii superioare de Masterat. La acest 
capi tol în continuare se perfecţionează 
pro g ramele analitice și planurile de în-
vă ţă mânt, conţinutul practicilor di dac-
tice și de producţie. Această vastă acti-
vitate de rulează în cadrul catedrelor și 
impune o conlucrare perseverentă între 
toate sub di viziunile UTM.

Sistemul European de Credite 
Tran   sferabile (ECTS) la UTM deja se 
apli că la toate facultăţile și formele 
de învăţământ – de zi și cu frecvenţă 
re   du să. Racordarea învăţământului in-
gi  neresc la exigenţele învăţământului 
eu ropean, în primul rând, necesită spo-
ri rea calităţii, va facilita în continuu mo-
bilitatea studenţilor și profesorilor de la 
UTM spre ţările europene și viceversa.

Mobilitatea studenţilor este un factor 
vi tal în asigurarea calităţii studiilor și 
ni   velului de pregătire profesională a 
spe    cialistului prin asimilarea de noi 
cu   noș tinţe teoretice și practice, prin 
cu    noașterea tehnologiilor moderne și 
ma   terialelor noi.

În acest context trebuie să conștien-
tizăm profund necesitatea cunoașterii 
lim bilor moderne de cea mai mare cir-
culaţie internaţională. 

Pentru realizarea acestui deziderat 
la UTM de mai mulţi ani cu succes fun-
cţionează cele două fi liere Francofone 
– „Informatica” la FCIM și „Tehnologies 
Alimentaries” la FTMIA, precum și 

Prin eforturile susţinute ale 
profesorilor, cercetătorilor și 
studenţilor vom urca treptele 
dezvoltărilor inginerești și în 

2007-2008

Ion BOSTAN, 
rectorul UTM, academician al AȘM

Fi liera Anglofonă la FCIM. Aceste 
Fi    liere sunt cele mai productive în sen-
sul asigurării mobilităţii studenţilor 
și profesorilor în două sensuri „UTM 
– ţă rile francofone și anglofone” și vice-
ver  sa. 

Procesul Bologna accentuează im-
portanţa cercetării știinţifi ce universitare 
ca factor decisiv în asigurarea calităţii 
învăţământului. Universitatea Tehnică 
a Moldovei posedă un puls tonic al 
cer  cetărilor știinţifi co-tehnice, care s-a 
sta  bilizat de mai mulţi ani în cadrul 
ca   tedrelor și Centrelor de cercetare. 
Drept dovadă servesc cele cca 20 de 
con  ferinţe știinţifi ce internaţionale care 
se organizează la UTM în fi ecare an la 
toa te cele 10 facultăţi, cu participarea 
sa vanţilor din România, Rusia, Ucraina, 
Be larus, Italia, Franţa, Belgia, SUA, 
Ca nada, Germania, Ungaria, Spania, 
Japo nia, China, Bulgaria, Turcia, Grecia, 
Albania, Macedonia, Suedia, Norvegia 
etc. 

Dar pentru a menţine cercetarea știin-
ţifi că la exigenţele Procesului Bologna 
trebuie să atragem în cercetare din ce în 
ce mai mulţi studenţi. Conferinţele anu-
ale știinţifi ce ale studenţilor la facultăţile 
UTM demonstrează extinderea inte re-
selor știinţifi ce ale studenţilor. De la an 
la an se mărește numărul proiectelor 
de licenţă elaborate în baza cercetărilor 
știin ţifi ce studenţești, cât și al proiectelor 
reale cu implementare în Economia Na-
ţională. 

Însă standardele europene la acest 
ca  pitol ne sugerează foarte clar că 
noi mai avem încă multe de realizat. 
Im  perios  este necesară antrenarea 
stu denţilor în cercetare, mobilizarea 
mai energică a catedrelor în formarea 
cer  curilor știinţifi ce studenţești cu 
te ma tică inginerească, elaborarea teh-
nolo giilor moderne scientointensive și 
a materialelor noi competitive pe piaţa 
de desfacere.

Privită în ansamblu, cercetarea 

Stimaţi profesori, colaboratori, stu-
denţi, masteranzi, doctoranzi, care for-
maţi marea familie ce poartă numele 
Uni versitatea Tehnică a Moldovei!

Cu cele mai sincere sentimente Vă 
adresez felicitări, prilejuite de săr bă -
toarea zilei de 1 septembrie care mar-
chează începutul noului an de studii.

Folosind acest deosebit prilej, do-
resc să Vă mulţumesc pentru munca 
rodnică și aportul considerabil depus 
la asimilarea cunoștinţelor, educaţia și 
pregătirea specialiștilor de înaltă cali-
fi care.

Acest început de an academic la 
Uni versitatea Tehnică este marcat și 
de evenimentul cu multe semnifi caţii 
pen tru noi și în general pentru învă ţă-
mântului superior din Moldova – vizita 
președintelui ţării, Excelenţa Sa, dl 
Vla dimir Voronin, din 4 iulie 2007, la 
Expoziţia proiectelor de licenţă a absol-
venţilor UTM.

Realizările studenţilor-absolvenţi 
ex  puse în proiectele de licenţă au fost 
apreciate la justa valoare de către Pre-
șe dintele ţării noastre, realizări care de  
fapt denotă calitatea studiilor la Uni-
versitatea Tehnică. 

În cadrul expoziţiei absolvenţii UTM, 
Promoţia-2007, au prezentat proiecte 
de licenţă cu tematică reală, executate 
chiar la comanda și sub patronajul 
Pre ședintelui RM Vladimir Voronin, 
cum ar fi  cele cinci proiecte alternative 
„Reconstrucţia Teatrului Republican 
„Lu ceafărul”, numeroase proiecte 
la comanda diferitelor ministere și 
agen ţi economici vizând domenii de 
im portanţă majoră pentru economia 
naţio  nală: urbanism și arhitectură, in-
dus trie ușoară, construcţii de mașini, 
ra dio electronică și telecomunicaţii, infor-
matică și microelectronică, geodezie și 
construcţii, design industrial etc.

Excelenţa Sa Vladimir Voronin a 
sub liniat în mod deosebit imaginaţia 
bo gată, gândirea creativă a studenţilor-
absol venţi, ei fi ind în stare de a prelua 
și dezvolta la nivel modern european 
in frastructura economică și socială a Re-
publicii Moldova. 

Concursul a fost fi nalizat la preșe din-
ţia Republicii Moldova, iar dl Vladimir 
Voronin a înmânat personal Diplomele 
și premiile bănești, acestea din urmă 
fi  ind mărite de două ori faţă de cele 
sta bilite iniţial, aceasta pentru calitatea 
ex cep ţională. 

Astfel, Diploma de gradul I și pre-
miul de 30.000 de lei pentru proiectul 
de licenţă „Reconstrucţia Teatrului 
„Luceafărul” i-a revenit studentei-ab-
sol vente Reghina Ivanco, conducător 
– Vla dimir Gaidaș, conf., dr., arh. 

Diploma de gradul II și premiul de 
20.000 de lei – studentului-absolvent 
Artur Bordeianu, conducător – Sergiu 
Borozan, conf., arh.

Diploma de gradul III și premiul de 
10.000 de lei – studentului-absolvent 
Ale xandru Novicov, conducător – Ale-
xandru Cocin, dr., arh.

Diplome de menţiune și premii de 
5000 de lei – studenţilor-absolvenţi Lud-
mila Postolache și Sergiu Mândrescu, 
conducător – Alexandru Cocin, dr., arh.

Dragi colegi și studenţi!
Noul an universitar va decurge sub 

sem nul noilor provocări și abordări 
edu caţionale generate de Procesul de la 
Bologna, la care a aderat în mai 2005 și 
Republica Moldova.

Scopul nobil al Procesului de la Bo-
logna rezidă în edifi carea până în anul 
2010 a unui Spaţiu Educaţional Euro-

știin ţi fi că la UTM este și trebuie să 
persiste în continuare ca suport esenţial 
în asigurarea calităţii procesului de 
învăţare. 

Deviza timpului a devenit „calita-
tea”. Calitatea în programele analitice, 
în planurile de studii. Calitatea în 
me to dica învăţării și realizarea zilnică 
a procesului didactic. Calitate în cerce-
tarea știinţifi că și dotarea tehnico-ma-
te rială a laboratoarelor. Calitate în 
re  laţia „profesor – student” și „student 
– pro fesor”. Calitate în activitatea 
or   ga  nizaţiilor obștești și a ridicării 
acti  vismului social al studenţilor și 
pro  fesorilor. Referitor la asigurarea 
cali tăţii  activităţilor universitare în 
ultimul timp la UTM au fost organizate 
un șir de se minare și conferinţe cu 
par ticiparea pro rectorilor, decanilor, 
șe fi lor de ca tedre, profesorilor. Recent 
Se natul UTM a adoptat „Politica UTM 
în do meniul asigurării calităţii. Sistemul 
de Management al calităţii din UTM”, 
pre  vederile căreia au devenit coloana 
ver tebrală în activitatea catedrelor, fa-
cultăţilor și administraţiei.

Dragi colegi și studenţi!
În anul curent Universitatea Tehnică 

a lansat în Economia Naţională o pro-
moţie-record de 2428 de tineri ingineri 
pregătiţi în 59 de specialităţi. Tineri 
spe cialiști instruiţi la nivelul cerinţelor 
moderne ale economiei de piaţă. 

Numai în ultimii 9 ani UTM a pre-
gătit 15.761 de ingineri licenţiaţi. Cu 
certitudine putem afi rma că UTM a 
pre gătit o nouă generaţie de ingineri cu 
o pregătire profesională modernă, care 
au fortifi cat potenţialul intelectual al ţă-
rii. Acest potenţial uman va contribui 
fun damental la modernizarea ţării, a 
prin cipalelor ramuri ale Economiei 
Na  ţionale: energetica, tehnologiile in-
for  maţionale, construcţia de mașini, 
tran  sporturile, construcţiile industriale 
și civile, radioelectronica, urbanistica 
și arhitectura, industria alimentară, in-
dus tria ușoară, ingineria economică și 
bu sinessul. 

Prestigiul Universităţii Tehnice es-
te recunoscut și susţinut permanent 
de întreaga societate moldovenească. 
Atrac  tivitatea crescândă a Universităţii 
Teh nice în rândul absolvenţilor din în-
vă ţământul preuniversitar se explică 
prin încetăţenitul dicton: „La UTM se 
face carte!” 

Fie ca acest cult al cărţii și cunoașterii 
instaurat la UTM să ne călăuzească pașii 
de fi ecare zi și în anul universitar 2007-
2008, an ce ne duce pe drumul Procesului 
Bologna, pe drumul edifi cării Spaţiului 
Universitar – Știinţifi c European Unic. 

Într-un ceas bun!
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Pe marginea succesului Expoziţiei 
proiectelor de licenţă ale studenţilor 
UTM, devenite subiect de interes pozitiv 
deosebit cu ocazia vizitei Președintelui 
Re publicii Moldova, dlui Vladimir Vo ro-
nin, din 4 iulie 2007, i-am solicitat câ teva 
refl ecţii dlui Nistor Grozavu, de can 
FUA, conf., dr.

Președintele ţării a acordat un vot 
de încredere studenţilor noștri, în par-
ti cu lar pentru a proiecta reconstruc ţia 
Tea trului Republican „Luceafărul”, 
cred eu, pentru că informaţia despre 
fap  tul că la UTM se face carte serioasă 
în toate disciplinele inginerești circulă 
de ani buni în societatea noastră, spune 
dl Nistor Grozavu. Încă acum câţiva 
ani Președintele ţării ceruse organizarea 

Reputaţia studentului UTMReputaţia studentului UTM 
(subliniată de aprecierile pozitive ale șefului statului 

cu ocazia vizitei sale la UTM la 4 iulie 2007)
unui concurs pen tru designul 
tractorului mol do venesc, pro-
dus de SA „Tra com”. La con-
curs erau invi taţi și stu den ţii 
UTM de la Specia litatea „De-
sign in  dus trial”. Toate lo curile 
pre   miante au fost conferite stu -
denţilor UTM.

Studenţii UTM de la 
Fa    cul tatea de Urbanism și 
Ar  hi tectură, Facultatea de 
In dustrie Ușoară, Facultatea 
de Cal culatoare, Informatică și Micro-
elec tro nică, practic de la toate cele 10 
fa cultăţi, participă la diferite expoziţii 
și concursuri pe plan naţional și inter-
naţional. Și nu doar participă, dar și 
cuceresc de seori locuri de frunte. Nu 

vom uita și de mobilitatea 
tot mai intensă a studenţilor 
noștri, făcând studii și stagii 
în ţări stră ine. Asemenea re-
zultate se fac auzite, ele vor-
besc în sub text de o calitate 
înaltă a în tregului proces de 
studii.

Dl Nistor Grozavu mai 
ada ugă: – Președintele ţării, dl 
Vla dimir Voronin, în cad rul 
vizitei sale la UTM pe data de 4 

iulie 2007 a subli niat ca litatea proiectelor 
de licenţă nu doar ale celor legate de 
con cursul „Reconstrucţia Teatrului Re-
pub lican „Lu ceafărul”. Au fost evi den-
ţiate și luate spre realizare și proiectele 
„Reconstrucţia parcului „Va lea Morilor”, 

„Reconstrucţia gării din Florești”, 
„Centrul Internaţional de Congrese din 
or. Chișinău”, „Recon strucţia mănăstirii 
„Sfântul Kneaz Vla dimir” din satul 
Horăști, raionul Hân  cești. Proiectul 
mănăstirii este deja în realizare, fi ind 
tutelat de Guvernul Gre ciei.

Au fost evidenţiate și propuse spre 
reali zare în republică proiectele de li-
cenţă de la Facultatea de Industrie Ușoa-
ră privind uniformele școlare pentru fete 
și băieţi, unele proiecte de la facultăţile 
de Calculatoare, Informatică și Micro-
elec tronică, de Radiotelecomunicaţii și 
Ener   getică privind anumite modernizări 
la troleibuze, proiecte de la specialitatea 
„De sign industrial”, FIMCM, precum și 
de la ale facultăţi.

Reputaţia studentului UTM vine, 
precum e lesne de înţeles, din efortul 
general al marilor colective de cca 3000 de 
profesori și 22 de mii de studenţi pe linia 
modernizării și ralierii învăţământului 
ingineresc la standardele internaţionale 
prescrise acum și de Procesul Bologna, 
la care Republica Moldova este parte, a 
încheiat dl Nistor Grozavu.

Imaginea de fond a Universităţii Teh-
nice a Moldovei în contextul socio-eco-
nomic al republicii atrage tineretul absol-
vent preuniversitar la studii in ginerești 
cu o putere stabilă în ultimii ani.

Și admiterea din anul curent a 
de  monstrat această tendinţă. Cifra 
anun ţată pentru admiterea-2007 la Uni-
versitatea Tehnică a fost impu nătoare 
– 4455 locuri (buget și contract), dar s-a 
completat fără prob leme, iar la unele 
specialităţi și la forma de învăţământ 
cu frecvenţă redusă con cursul a întrecut 
orice așteptări.

Dl Nistor Grozavu, secretarul res-
ponsabil al Comisiei de Admitere-2007, 
a specifi cat anumite aspecte. Pe baza 
bu ge tului de stat au fost planifi cate 
1510 locuri. Pe bază de  contract – 2945 
lo curi. În cifra de 2945 locuri pe bază de 
con tract au fost incluse 520 de locuri 
pen tru studii la secţia cu frecvenţă re-
dusă. Aproape toate locurile au fost 
ocupate încă în turul întâi de admitere, 
cu excepţia unora la compartimentul 
„con tract”, pentru care a fost anunţat 
turul al doilea. 

În afară de cifra totală pe UTM 
du pă fi nalizarea admiterii Ministerul 
Edu caţiei și Tineretului a mai ofe rit 

88 de locuri pe bază de buget pen tru 
absolvenţii învăţământului preuni ver-
sitar din Transnistria, iar mai apoi pen-
tru candidaţii transnistreni au fost adău-
gate încă 30 de locuri pe bază de buget, 

fi ind redus respectiv numărul planifi cat 
de locuri pentru cetăţenii străini.

Concursul admiterii-2007 a avut 
câte   va particularităţi distinctive. Fieca-

re can  didat a avut dreptul să opteze 
pen  tru 3 specialităţi din domenii ingi-
ne  rești diferite. Acest fapt a facilitat 
po si  bi lităţile candidaţilor de a fi  admiși 
la studii la UTM, astfel ei mizând pe 3 

me  dii de concurs diferite, una dintre ele 
ofe  rindu-le eventual o șansă de trecere.

Cea de-a doua particularitate a con-
stat în caracterul mediei de concurs. 

Dacă în anii precedenţi această medie 
era dedusă din notele de la examenele 
de bacalaureat sau cele de absolvire a 
școlii medii de cultură generală, acum 
media de concurs a reieșit din no tele 
la disciplinele care determină spe cia li-
tatea aleasă (matematica, fi zica sau in-
formatica, chimia, desenul artistic, plus 
un coefi cient al limbii de instruire și a 
limbilor străine studiate). 

Putem înţelege din această parti cu-
laritate că selecţia candidaţilor promite 
o calitate mai înaltă a noului contingent 
de studenţi.

Cea de-a treia particularitate a admi-
terii-2007 a vizat o strictă divizare a 
pro centului de locuri pe următoarele 
cate gorii de studii la zi: 20 la sută pentru 
absol venţii școlilor medii de cultură 
generală; 70 la sută – pentru bacalaureaţi; 
10 la sută – pentru absolvenţii colegiilor. 
Au fost și alte restricţii, care, adunate 
împreună, au dat foarte mult de lucru 
Comisiei de admitere.

Contează însă rezultatul fi nal – înma-
tricularea noului contingent impu nător 
de peste 4500 de studenţi la UTM a fost 
realizată cu succes, respectându-se ab-
solut toate prevederile documentelor 
ofi ciale de stat.

Atractivitatea Universităţii 
Tehnice este puternică

2428 de ingineri licenţiaţi e o cifră 
impresionantă pentru noi, în Republica 
Moldova. Și trebuie să mai adăugăm 
câteva cuvinte despre calitatea acestor 
ingineri. Nivel internaţional, fapt con-
fi r mat prin invitaţia unora dintre ei 
la masterate și doctorate nu numai la 
noi, ci și într-o Românie, Germanie, 
Fran ţă, Rusie, Belgie etc. La locuri de 
muncă sigur că majoritatea la fi rmele și 
întreprinderile noastre, dar sunt destui 
și invitaţi într-o Slovenie, Românie, Japo-
nie etc.

Doar nu în zadar suntem organic 
intraţi în Procesul Bologna, acesta având 
în vedere ca până în 2010 să fi e create 
toate premisele unui Spaţiu Uni versitar 
Unic, valabil pen  tru toată Europa. Adi-
că, inginerul e inginer, indiferent că-i 
pregătit la Uni versitatea Tehnică din 
Chișinău sau la Universitatea Tehnică 
din Darmstadt, Ger mania. De altfel, 
toc mai necesitatea aces tei „unifi cări” 
este exprimată și în „Suplimentul” la 
di plomă, perfectat în limba de circulaţie 
mo n dială – en gleza, unde se arată, neg-
ru pe alb, că programele didactice se 
aseamănă în conţinutul lor între dife-
ritele ţări. 

De altfel, la diferitele întreceri-olim-
piade știinţifi co-tehnice studenţii UTM 
demonstrează rezultate bune, la egal 
cu colegii lor din ţările Europei și SUA 
–Canada – Japonia.

Logic vom cita și o bună calitate a 

2428 de absolvenţi – un nou 2428 de absolvenţi – un nou 
lot impunător de ingineri lot impunător de ingineri 

licenţiaţi aduce ţării licenţiaţi aduce ţării 
Universitatea TehnicăUniversitatea Tehnică

cor pului profesoral, a laboratoarelor, a 
perioadelor de practică – aspecte ca re 
desigur nu sunt statice, ci într-o per-
fecţionare continuă.

Numărul specialităţilor conferite 

aces   tor mii de ingineri este și el impre-
sio   nant – 59. În fond, ele acoperă toa    te 
sectoarele economice necesare re   pub  -
licii. Trebuie să mai spunem că la UTM 
mereu se deschid specialităţi noi, după 

cum o cere economia ţării în dezvoltare. 
Astfel, în Promoţia-2007 avem „Te h-
no logia prelucrării lemnului” și „Ex-
ploatări miniere” – 2 specialităţi noi, 
pentru care acum pregătim ingineri aici, 
în republică, și nu mai trimitem ti neri în 
alte ţări, cum era nevoie să pro cedăm 
anterior.

Statistica cifrelor privind numărul de 
ingineri pregătiţi de UTM în ultimii ani 
este foarte grăitoare: în anul 1999 – 1098 
de absolvenţi; în 2000 – 1499; în 2001 – 
1444; în 2002 – 1574; în 2003 – o promoţie 
considerată până acum apo geu, egală cu 
2017 absolvenţi; în 2004 – 1762; în 2005 
– 1939; în 2006 – 2000 și în anul 2007 – o 
promoţie care a întrecut și „apogeul” 
din 2003, acum aceasta fi ind egală cu 
2428 de absolvenţi – in gineri licenţiaţi.

Suma este de 15.761 – ingineri pentru 
59 de specialităţi.

Să refl ectăm un pic și ne vom da 
seama neapărat că în acești 9 ani de la 
urmă UTM a crescut o bună clasă so-
cială – intelectualitatea tehnică. 

Da, Universitatea Tehnică, s-o 
spunem fără falsă modestie, este forjăria 
solidă de cadre inginerești, care susţin și 
dezvoltă tânărul nostru stat – Republica 
Moldova. Doar adevăr se spune că... 
„Ţara nu se poate ridica decât prin 
ingineri”.

Publicăm în continuare materiale 
pri vind proiectele de licenţă. 
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în ce constă noutatea cercetărilor studen-
ţilor noștri. Studentul Motroi afi rmă 
că, într-adevăr, au căutat să găsească 
o construcţie diferită a acestor sisteme 
intelectuale (blocuri electronice), de alt-
fel foarte scumpe în străinătate, astfel ca 

acestea să devină mai ușor de produs și 
deci să poată fi  ie� inite. În plus, ei au 
venit cu anumite idei tehnice noi, care ar 
permite ca sistemul intelectual (blocul 
electronic) să dirĳ eze frecvenţa rotaţiilor 
acţionate de motorul electric, atunci 
când se manipulează diferite mașini, 
me ca nisme, pentru a le putea impune 
o fl exibilitate mai mare (de exemplu, 
o macara cu tot felul de poziţionări 
în lucru la dreapta-la stânga etc.). Și 
to tul să se facă rapid și efi cient. Toate 
acestea au cerut de la studenţii Motroi și 
Râncău foarte multe modelări și calcule, 
încercări în timp real, doar e vorba de 
so� , de programări electronice – muncă 
de cercetare minuţioasă, de luni de zile, 
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concrete de obţinere a ur mătoa-
relor rezultate în sis temul de 
registratură elec tro  nică și  gestiu-
ne a docu men tului:

– eliminarea timpului pier dut;
– grad ridicat de securitate;
– reducerea spaţiului nece sar 

arhivării;
– controlul activităţilor;
– rapoarte și statistici. 
Realizarea acestor linii conduc 

la un management informatizat, 
deci efi cient.

Trebuie să spunem că buna pregătire 
a studenţilor la FCIM se mai refl ectă 
și în faptul că unii dintre ei încă până 
la absolvire sunt invitaţi în anumite 
activităţi  la fi rme de domeniu. Este și 
cazul lui Ghenadie Starșii, care paralel 
cu studenţia a fost inclus într-un pro-
iect asemănător pentru Ministerul 
Ad  mi   nistraţiei Publice Locale, realizat 
de fi rma „IMD Planet”. Deci proiectul 
de licenţă prezentat în faţa Comisiei 
de Stat, condusă de un specialist în 
do  meniu, dl I. Coșuleanu, director de 
pro iecte „Tehnologii Informaţionale” 
– Pro gramul Naţiunilor Unite pentru 
Dez voltare, a fost lucrarea unui stu dent 
care cunoaște bine tehnologiile infor -
maţionale atât în plan știinţifi c, cât și în 
plan prac tic.

Munca asupra proiectului 
de licenţă, spune absolventul 
Starșii, a început cu un son daj 
între studenţi privind nece-
sitatea implementării unui 
ase   menea sistem. Sondajul a 
ară tat că introducerea unui 
ase   menea sistem electronic ar 
avea urmări foarte benefi ce. 
De ce? Studenţii nu au mulţi 
bani pentru a consuma o 
sumedenie de hârtii-rapoarte, 
insufi cienţa aparatelor xerox 

pentru copierea rapoartelor, stu denţii 
tre buie să prezinte rapoarte de 2-3 ori 
pe săptămână, timpul pentru a prezenta 
un raport în așteptarea pro  fe sorului este 
de 20-25 de minute, iar pentru a-l susţine 
mai e nevoie de 10-15 minute. Deci la un 
calcul pe anul de învăţământ obţinem o 
cifră im  presionantă a timpului pierdut 
cu ra poartele pe hârtie. Or, acest timp îl 
vom economisi prin implementarea sis-
temului electronic și el va putea fi  folosit 
pentru ridicarea efi cienţei universitare în 
general. Adică am obţine:

– perfecţionarea activităţii univer si-
tăţii și structurilor sale;

– dezvoltarea interacţiunii între stu -
dent și universitate, student și pro  fesor;

– ameliorarea transparenţei lucrului 
universităţii;

Absolvenţii Alexandru Motroi și 
Andrei Râncău de la Catedra „Con-
stru irea și producerea aparatelor elec-
tronice” au cercetat împreună un proiect 
de licenţă comun, aplicabil la motoarele 
electrice asincrone de la troleibuze. După 
cum ne-a informat dl Nicolae Secrieru, 
conf., dr., conducătorul știinţifi c al di-
plo manţilor amintiţi, între catedră și 
întreprinderea „Informbusiness”, care 
se ocupă de motoare electrice, există o 
colaborare reciprocă permanentă și pro-
iectele de licenţă ale studenţilor Motroi și 
Râncău prezintă în sine numai o parte a 
comenzii venite de la „Informbusiness”, 
tema comenzii fi ind largă și complicată 
sub aspectul găsirii unor soluţii tehnice 
preferabile.

Absolventul Motroi a cercetat as-
pectul cu denumirea „Elaborarea sche-
mei electronice a unui sistem intelectual 
de dirĳ are a motorului electric de tip 
asincron”.

Absolventul Râncău a cercetat un 
as pect complementar la cel al colegului 
său, având denumirea „Elaborarea sof-
tului pentru  sistemul intelectual de 
di rĳ  are a motorului electric de tip asin-
cron”.

Dar sistemele intelectuale de dirĳ are 
a motoarelor electrice se aplică pe larg în 
lume și atunci apare de la sine întrebarea: 

cca 50 de troleibuze din Chișinău sunt 
înzestrate cu blocuri electronice (sis teme 
intelectuale), care dirĳ  ează mo   torul 

electric, aducând mai mul  te 
avantaje economice și co   mo dităţi 
pasagerilor. Dl Ni    colae Secrieru 
spune că sis     temele intelectuale 
(elec tro ni ce) implementate în 
anul 2006 la troleibuzele din 
Chișinău au adus o economie 
de 3 mil. de lei. În fi ecare an 
10-15 troleibuze vechi sunt re   în-
zestrate cu asemenea sis  teme. 
Tocmai aici își aduc obolul 

și studenţii Catedrei „Construirea și 
pro   du cerea aparatelor electronice”. 
În electronizarea, să spunem așa, a 
tro  leibuzelor apare un ghem de prob-
le me de rezolvat (motor compact, 
con  trol electronic efi cient, ie� inătatea 
noilor dispozitive, fi abilitatea sporită a 
troleibuzelor etc.). Tematica cercetărilor 
tehnice, calculărilor, încercărilor este 
vastă și de inginerie avansată. Și dacă 
studenţii noștri pot să se implice în 
deplină cunoștinţă de cauză și cu mare 
ardoare profesională sub conducerea 
profesorilor noștri, aidoma dlui Nicolae 
Secrieru, înseamnă că pregătirea ingi-
nerilor electroniști la UTM se afl ă pe 
calea cea bună. 

iar dacă luăm în considerare că totul 
se făcea paralel cu studiile, trebuie 
să spunem chiar ani de zile (tema de 
diplomă a fost dată încă la 
anul doi).

În ce constă succesul 
aces     tor elaborări electronice 
– sis  teme intelectuale pentru 
dirĳ   area motoarelor electrice 
asin crone ale studenţilor des-
pre care vorbim?

Studentul Motroi con-
clu zionează: mai întâi, eco-
nomisim energie electrică, 
în al doilea – ie� inirea motoa relor (cu 
asemenea blocuri electronice) până la 
50%, iar, în al treilea – fi abilitatea mărită 
a motorului electric dotat cu un sistem 
intelectual (electronic) de di rĳ are.

Dl Nicolae Secrieru, conf., dr., con-
du cătorul știinţifi c al acestor și altor 
câteva proiecte de licenţă, implicate în 
tema cuprinzătoare privind înzestrarea 
troleibuzelor din Chișinău cu sisteme 
in  telectuale (electronice) de dirĳ are 
a motorului electric, comandată de 
în   tre prinderea „Informbusiness”, ne-
a spus că studenţii cercetează teme 
rea   le pe baza întreprinderii amintite, 
cu care conlucrează fructuos de mai 
mul ţi ani Catedra „Construirea și pro -
du cerea aparatelor electronice”. De  ja 

FRT.FRT. Studenţii au creat sisteme intelectuale  Studenţii au creat sisteme intelectuale 
(electronice) pentru troleibuze(electronice) pentru troleibuze

Într-o facultate mare, cum este FCIM 
(peste 2 mii de studenţi), numărul de 
înregistrări în fl uxul de documente sigur 
că este imens. Care ar fi  schema cea mai 
efi cientă în scopul unei ordonări mai 
clare și mai accesibile? Doar cercetările 
minuţioase cu asistarea electronicii ar 
putea da un răspuns mai mult sau mai 
puţin pozitiv.

Facultatea de Calculatoare, Infor-
ma  tică și Microelectronică i-a încre-
din  ţat discipolului său Ghenadie 
Star   șii tema de cercetare pentru li-
cen   ţă „Implementarea sistemului de 
re gistratură electronică și fl ux de docu-
ment „Folium” la Facultatea CIM”.

Am urmărit împreună cu con du-
cătorul meu știinţifi c al proiectului, dl 
Dumitru Ciorbă, ideea de bază, spune 
absolventul Ghenadie Starșii: a se trece 
la scrierea tuturor felurilor de rapoarte 
de la forma „hârtie” la forma electronică 
și a gestiona mișcarea tuturor docu men-
telor în cadrul facultăţii pe categoriile 
„intrări”, „ieșiri”. Cercetările sunt com-
plicate și cer o tehnică sofi sticată, dar 
am fost ajutaţi de fi rmele „Ro Planet” 
din România și „IMD Planet” din Italia, 
care susţin legături de colaborare în 
acest domeniu cu Republica Moldova, 
implicit cu FCIM, UTM.

Lucrarea a urmărit câteva li nii 

FCIM. Absolventul execută o 
comandă pentru Alma Mater

– implicarea profundă a studenţilor 
în activitatea universităţii;

– sporirea încrederii studenţilor în 
universitate;

– sporirea transparenţei și calităţii 
pro ce sului de studii;

– eliminarea instrumentelor birocra-
tice;

– eliminarea posibilităţilor de corup-
ţie și  a trafi cului de infl uenţă în învăţă-
mântul superior.

Cu alte cuvinte, proiectul de licenţă 
prezentat de absolventul Ghenadie 
Star  șii la FCIM promite multe și mari 
faci lităţi în procesul didactic și de 
orga nizare universitară și urmează să 
depu nem toate străduinţele, mai ales 
fi nanciare, pentru a fi  implementat cât 
mai operativ posibil la FCIM, iar apoi în 
UTM în ansamblu.

Sistemul „Folium” a fost inventat în 
Ita  lia și se răspândește rapid în diferite 
ţă ri. Denumirea lui vine, evident, de 
la cuvântul „foaie” și presupune să 
scă   păm de... foaia de hârtie, care ne 
con  sumă foarte mult timp în gestiunea 
do cu mentelor, să „transformăm” „foaia-
fo li um” în „înregistrare electronică”, câș-
ti gând o cantitate enormă de timp pen tru 
lu cruri mult mai importante. Dar câ tă 
eco nomie de timp și  de materiale (hâr tie, 
pi xuri), câtă economie de muncă etc.

Sigur că nota fi xată de Comisia de 
Stat pentru proiectul de licenţă a absol-
ventului FCIM, dl Ghenadie Starșii, 
a fost cea maximă. Pe merit. Meritul 
ab solventului și al facultăţii, aceasta 
pres  tând o solidă pregătire profesională 
dis  cipolilor săi.

FTMIA. „Eno/Oeno” 
înseamnă „vin”

„Eno” sau se mai scrie „Oeno”, 
pro nunţându-se însă numai cu „e”, 
înseamnă „vin” și vine din greacă 
„oinos”, în franceză  „oeno”, de unde 
l-am luat și noi – „eno”. Aceste explicaţii 
le-am găsit necesare pentru cei neavizaţi 
ca să-și poată da seama de ce știinţa 
despre producerea vinului se numește 
„enologie”, dar nu „vinologie”.

Așadar, am asistat la susţinerea 
pro iectelor de licenţă la Catedra de 
Eno logie, Facultatea de Tehnologie și 
Mana gement în Industria Alimentară 
(FTMIA), unde am avut satisfacţia de 
a vedea absolvenţi cu o foarte bu nă 
pregătire de specialitate – tineri in-
gi neri enologi, care cunosc profund 

pro cesul plin de chimie specializată 
foarte complex al producerii și păstrării 
vinului pe baza diferitelor soiuri de 
stru guri, vaselor și mecanismelor de 
pre  lucrare etc.

Absolventa Nadejda Rotari și-a 
sus ţinut proiectul în tema „Evoluţia 
com pușilor fenolici la tratarea vinurilor 
ro șii”. Vinurile, după ce au trecut 

pro   cesul de fermentare în mustul de 
stru guri (stadiul primar) trebuie să 
treacă o permanentă examinare fi zico-
chimică și o anumită tratare cu diferiţi 
agenţi fi zico-chimici, astfel ca să nu se 
deterioreze calităţile lui organoleptice 
– gust, culoare, aromă etc. În stadiul 
al doilea (vinifi caţia secundară) aceste 
calităţi trebuie să se menţină sau într-un 

anumit fel să fi e îmbunătăţite. Fi zico-
chimia numeroaselor tratamente ale 
vinului alb, roz sau roșu este enormă 
– o știinţă  largă. Această știinţă are însă 
loc extins și pentru creaţie profesională, 
căci nu în zadar vinifi catorii numesc 
enologia nu numai știinţă, ci și artă. 

Absolventa Nadejda Rotari a lucrat 
cu multă meticulozitate, luni de zile, 
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în laboratoarele Catedrei de Enologie 
ale facultăţii, tratând vinuri roșii cu 
bentonită (un fel de argilă) și gelatină, 
astfel ca să găsească cea mai optimă 
evoluţie a unuia dintre principalele ele-
mente în compoziţia chimică a vinului 
– compușii fenolici. Bentonita și gelatina 
sunt niște substanţe care au proprietăţi 
adsorbante. Or, tocmai acest lucru este 
important la tratamentul vinurilor ro-
șii, în cazul dat pentru a le asigura o 
anumită limpiditate, un gust plăcut, 
o culoare specifi că, fapt legat în mare 
mă sură cu acești compuși fenolici. 
Com pușii fenolici sunt niște compuși 
aromatizatori și foarte mulţi la număr 
(circa 2 mii). În reacţie cu alţi agenţi 

chimici ei conferă vinului culoare. Dar 
o culoare dorită – nici prea diluată, nici 
prea intensă – o putem obţine în funcţie 
de felul cum evoluează concentraţia 
com pușilor fenolici. Aici trebuiesc 
ex pe rienţe, experienţe fi zico-chimice, 
toate bazate desigur pe cunoștinţe 
vas te în enologie. Deci e nevoie de per-
se verenţă. O calitate cerută oricărui 
spe cialist de nivel  universitar, dar 
poate mai cu seamă unui inginer-eno-
log, acesta trebuind să aibă în eul său 
pro fesional două aspecte esenţiale 
de branșă – aspectul cunoștinţelor și 
aspectul  simţului creativ, deoarece în 
arta vinifi caţiei foarte mult contează și 
intuiţia. 

Calitatea perseverenţei este proprie 
absolventei Nadejda Rotari și acest fapt 
bucură. Bucură în mod deosebit poate, 
dacă ne gândim la faptul că viticultura 
și vinifi caţia în republica noastră sunt 
factori economici fundamentali, sunt o 
tradiţie agro-industrială a plaiului mol-
dav. Deci este evident faptul că succe-
sele republicii pe acest teren  economic 
depind și vor depinde și de tinerii 
ingineri-enologi, pe care îi pregătim la 
FTMIA – UTM. 

Absolventa Nadejda Rotari a găsit 
necesar să sublinieze nivelul știinţifi c 
înalt al Catedrei de Enologie, condusă 
de un specialist-enolog cunoscut, dl 
Ana tol Bălănuţă. Aici își aduc obolul 

în pregătirea studenţilor-enologi și alţi 
specialiști cunoscuţi în domeniu – dl 
Grigore Musteaţă, dna Ludmila Gher-
ciu ș.a., dăruirea lor știinţifi co-peda-
gogică constituind un substrat foarte  
fertil pentru tinerele vlăstare.

Comisia de Stat în frunte cu domnul 
Ghe or ghe Cozub, membru-cores pon   -
dent al AȘM, enolog emerit în Fran   ţa, 
un cunoscător de performanţă inter na-
ţională în domeniul vinurilor, a cău tat 
să scoată în evidenţă adevărata va loare  
pro fesională a tinerilor absol ven ţi-
eno logi de la FTMIA, constatând cu 
sa tisfacţie că în general ea este con sis-
tentă. 

Absolventul Ruslan Pianic și-a făcut 
studiile la Facultatea de Inginerie și 
Management în Mecanică, specialitatea 
„Transportul auto” în paralel cu munca 
în producţie, la secţia cu frecvenţă re-
du să. Dar succesele lui de studii au 
mers foarte bine, culminând cu sus-
ţinerea proiectului de diplomă pe no-
ta maximă. Tema proiectului, asupra 
că ruia a lucrat timp de cca 6 luni, a 
răsă rit logic din caracterul activităţii sa-
le la o întreprindere auto din Chișinău 
– „Parcul urban de autobuze”, unde lu-
crează în calitate de inginer, secţia repa-
raţii auto, sistemul de alimentare. 

Tema proiectului s-a numit „Per-
fec ţionarea și modernizarea deser virii 
tehnice a automobilelor la întreprinderea 
„Parcul urban de auto buze” – sistemul 
de alimentare”. Este limpede că tema 
proiectului coincide cu activitatea 
prac tică a acestui tânăr specialist. Vom 
accentua cu această ocazie faptul că 
„practica”, acest element mai modest 
deocamdată la studenţii de la secţia 
de zi a facultăţii, pentru Ruslan Pianic 
de la secţia cu frecvenţă redusă este, 
dimpotrivă, unul destul de bogat. 

Absolventul Pianic s-a simţit în 
ape le sale. Vorbirea, argumentarea sa 
la susţinere în faţa Comisiei de Stat 
au avut o curgere lină, nesincopată de 
anu mite lacune în cunoștinţele la tema 
dată. Mai mult. Proiectul absolventului 
a fost o cercetare știinţifi co-tehnică 
rea lă la „Parcul urban de autobuze” 
din Chișinău, cu idei de modernizare 
a multiplelor aspecte, preluate acum 
spre implementare de către șefi i între-
prinderii, deoarece aduc bune economii 
în bani și în timp. Iar timpul, precum 
știm, tot bani se cheamă.

Ajutat cu mărinimie pedagogică 
și profesională de dl Vladimir Ene, 
șeful Catedrei „Transportul auto”, 
absolventul Pianic a reușit să efectueze 
la locul său de muncă o cercetare mi-

nu ţioasă, pe care a expusă-o ulterior 
în proiectul de licenţă – o  lucrare vo-
luminoasă, multilaterală, struc tu rată pe 
6 compartimente.

Compartimentul I – analitic. Aici 
s-a studiat și analizat si tua ţia tehnico-
organizatorică a Parcului urban de 
autobuze din Chișinău: câte autobuze 
sunt deservite, care este struc tura par-
cului, personalul, organi za  rea 
muncii în ansamblu. La acest 
compartiment absolventul 
Pianic a elucidat drept neajuns 
strategic faptul că pentru verifi -
carea și deservirea autobuzelor 
noi nu s-au procurat utilajele 
respective, de mărci americane, 
tocmai de aceea deservirea aces-
tora cu utilaje vechi, datând 
încă din perioada sovietică nu 
putea fi  efi cientă. Lucrările mai 
complicate se efectuau la o  uzină 
din Rusia, dar acest lucru era 
incomod (transportarea pieselor 
la o distanţă mare) și costi si tor. 
Se motiva prin numărul încă 
nesemnifi cativ de autobuze noi, 
motiv care, precum s-a văzut din 
calculele absolventului, este nefondat, 
iar ideea absol ventului este rentabilă, 
aduce eco nomii. Conducătorii Parcului 
de auto buze au și purces la achiziţionarea 
utilajelor corespunzătoare.

Cel de-al doilea compartiment 
al pro iectului absolventului Pianic a 
vizat producţia propriu-zisă (numărul 
de autobuze, par cur sul lor general, 
volumul de ser virii în sistemul de ali-
mentare, sistem cercetat în proiectul 
de diplomă). La acest com partiment 
ideea de noutate a absolventului a 
constat în modernizarea utilajului anu-
me în sistemul de reparaţii la capitolul 
„alimentare”. Aces te utilaje noi se 
procură din Româ nia, iar absolventul 
a propus desigur și perfecţionarea 
munci to rilor, care vor lucra cu acest 

uti laj. S-a văzut că și ideile cuprinse în 
compartimentul II aduc eco nomii și deci 
au fost primite spre aplicare.

Al treilea compartiment al 
proiectului de diplomă a vizat 
managementul repa raţiilor curente. 
Aici, pe lângă ideile pur inginerești, se 
cer și idei organizatorice, iar studentul 
Pianic le-a demonstrat cu succes și pe 

acestea. Ideile din com par timentele 
anterioare privind achi ziţia utilajelor 
noi au comportat și modi fi  carea schemei 
de management în sec ţia respectivă 
a reparaţiilor la alimen tare. Noua 
schemă propusă de student a condus la 
economie de timp și de lucru.

Compartimentul IV al proiectului 
s-a referit la procesul tehnologic de 
deservire (sistemul de alimentare) a 
motoarelor „Raterpiler” de marcă ame-
ricană, afl ate în funcţiune la Parcul de 
autobuze. Este nevoie ca peste 80 de mii 
de kilometri de parcurs să se efectueze o 
reglare a sistemului de pompe-injector. 
Studentul a propus ordinea operaţiilor 
pentru această reglare și iarăși cu eco-
nomie de timp, dar cu sporire a calităţii 
lucrului.

Compartimentul V a vizat con struc-
ţia motorului. Aici studentul a sugerat 
o idee inginerească foarte originală: a 
schimba supapa electrică de oprire a 
motorului cu una pneumatică. De ce? 
Supapele electrice se uzează prea repede, 
având un singur an de rezis tenţă, iar cele 
pneumatice – 3 ani. Un spor calitativ de 
3 ani cu „plus” este foarte semnifi cativ 

pentru gândirea in gi nerească 
a tânărului absolvent UTM 
Ruslan Pianic. Sigur că și aici 
se prevăd economii, ideea 
fi ind implementată deja în 
producţie.

Compartimentul VI al 
proiectului pri vește aspectul 
economic, aici studentul 
efec tuând multiple calcule, 
misiune pe care a dus-o la 
bun sfârșit și aici. Este vorba 
de efi cienţa economică a 
ideilor absolventului, aceasta 
arătându-se a fi  bună. 
Cheltuielile pentru procurarea 
uti lajului nou propus se vor 
recupera în tr-un termen 
convenabil – 1,13 ani.

Acuma vezi și tu, dragă cititorule, 
cât de bine pregătit este acest absolvent 
– Ruslan Pianic, care, studiind la secţia 
cu frecvenţă redusă, a prezentat în fi nal 
un proiect de diplomă real, comandat de 
producţie, care acum se afl ă în proces de 
implementare la întreprinderea coman-
ditară. Este evident faptul că diploma 
lui cu inscripţia „Inginer – serviciul 
teh nic” are temeiul unui specialist cu 
o pregătire solidă și sub aspect pur 
ingi neresc, și sub aspect managerial-
economic, iar, mai larg, și sub aspect 
social, deoarece Catedra „Transportul 
auto” furnizează an de an asemenea 
cadre, care, fără îndoială, dez voltă sigur 
economia re publicii.

FIMM. Ingineri-transportul auto, bine 
pregătiţi şi la secţia cu frecvenţă redusă

Se știe că la UTM Catedra „Geodezie, 
Cadastru și Geotehnică” sub conducerea 
dlui Vasile Grama, conf., dr., a lucrat serios 
pentru a câștiga un proiect internaţional 
de 2 ani TEMPUS „Educaţie în tehnologii 
geo informaţionale geografi ce”, prin ca re 
a benefi ciat de asistenţa logistică și știin-
ţifi co-didactică a unor asemenea școli 
su pe rioare de talie mondială în domeniul 
geo in formaticii, cum sunt Institutul Regal 
Teh nologic din Stockholm, Suedia și Școa-
la Superioară de Lucrări Publice din Paris, 
Fran ţa. Ca rezultat, a apărut și la noi o 
no uă specialitate – „Geoinformatica”, 
acum în mare vogă în multe ţări avansate 
din întreaga lume. Și iată că și subiectele 
te  zelor de diplomă din acest an au vizat 
as  pecte geoinformaţionale.

Absolventul Eugen Cepoi, sub îndru-

FCGC. Ingeniozitatea 
studentului şi a conducătorului 

ma rea dlui Vasile Grama a 
avut ca temă a proiectului de 
di  plo mă „Elaborarea sistemului 
ge o informaţional „Botanica-ele-
c    toral”. Tema fusese fi xată în 
pri  mă vară, tocmai în toiul ele c -
toralei.

Geoinformatica, după cum 
su   gerează chiar denumirea ei, 
ne poate da informaţii cu privire 
la „geo” – pământ. Adică, re-
lieful și tot ce se afl ă pe acest 
relief: copaci, lacuri, construcţii, 
reţele diferite etc.

Dar cum ar veni aici o in for maţie cu ca-
racter electoral? Tocmai aici și rezidă inge-
niozitatea diplomantului Eu gen Cepoi și a 
conducătorului său, dl Va sile Grama.

Dacă în sistemul GIS (din engleză – geo-

graphic informational system – sistemul 
informaţional geografi c) se pot face stra-
turi de hărţi, fi ecare strat referindu-se la 
unul din multele aspecte ale teritoriului 
observat, s-a găsit necesar de a identifi ca 
și stratul privind populaţia teritoriului 
observat. Prin urmare, teza de licenţă a 

studentului Eugen Cepoi și-
a pro  pus investigarea anume 
a aces tui strat – populaţia și, 
res pec tiv, „stratul electoral”. 

Deci studentul a făcut 
multe investigaţii mi nu-
ţioase pe te ren, în sec toarele 
electorale res   pective. Aces-
tea priveau un anumit re-
cen sământ, din ca  re să se 
va dă un tablou cât mai clar 
asupra vârstei alegă to rilor, 
ori ginii lor etnice, ni  ve lu-
lui de studii, specialităţii, 
lo cului de muncă, stării de 

să nătate, situaţiei fa mi liale, reședinţei, 
ve nitului etc. Date din care, ulterior, fi  ind 
computerizate, să se contureze un even-
tual tablou al parti cipării electoratului la 
alegeri. 

Dar subiectul populaţiei electorale este 
doar unul dintre straturile unei hărţi geo-
in formaţionale. Deci s-a apelat la ajutorul 
institutului „IGEOCAD”, care, fi ind pro-
fi lat în materie, dispune de o hartă com-
plexă a Chișinăului, introdusă deja și în 
Internet.

Sigur că investigaţiile cerute de o ase-
menea temă, precum este teza absol ven -
tului Cepoi, au un teren știinţifi c mult mai 
mare decât aria unei teze de li cenţă. De 
aceea, absolventul își pro pu ne să continue 
aceste investigaţii și în teza de master, iar 
după absolvirea maste ra tului, de ce nu, 
și la doctorat. Adică, se va trece de la un 
sector electoral la întreg mu  nicipiul, iar 
mai apoi și la întreaga re publică.

Cu alte cuvinte, Geoinformatica – no-
ua  specialitate care prinde aripi acum 
la Catedra „Geodezie, Cadastru și Geo-
tehnică”, va da republicii noi și noi loturi 
de asemenea specialiști, de care mai înainte 
nici nu visam să-i avem și care vor avansa 
economia noastră în rând cu economiile 
moderne.
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Absolventa Nadejda Stâmcovscaia 
de la Facultatea de Energetică, specia-
li tatea „Metrologie, Standardizare, 
Con  trol și Certifi carea producţiei”, și-a 
susţinut proiectul de diplomă în ziua de 
19 iunie 2007 cu denumirea „Aprobarea 
ca model a contorului 
de energie termică „Ac-
taris”, produs în Ger-
mania.

Și l-a susţinut în limba 
engleză, răs punzând însă 
la întrebări și în limba 
ro mână, dacă i se punea 
la fel. La Facultatea de 
Energetică există grupe 
cu studierea majorităţii 
disciplinelor în una 
din cele două limbi de 
cir culaţie mon dială – en-
gleza sau franceza. Desi-
gur, acest fapt este în 
sine un important spor 
de calitate în pregătirea 
tânărului inginer și în planul culturii 
generale, dar și în plan pur profesional, 
deoarece el posedă terminologia dome-
niului, mai cu seamă cea engleză, care de 
fapt este generalizată în lumea întreagă 
și în condiţiile economiei de piaţă, când 
ești deseori impus să te deplasezi în 
mi siuni profesionale în alte ţări, poţi 
face faţă diferitelor tratative economice 
sau comerciale, ajutat fi ind de engleza 
învăţată la facultate.

De altfel, absolventa Stâmcovscaia a 
lucrat cu documentaţia tehnică de limba 
engleză privitoare la contorul „Actaris”, 
deși acest aparat este produs în Ger-
mania. A impresionat foarte pozitiv și 
faptul că și unii membri ai Comisiei 

de Stat pentru susţinerea proiectelor 
de diplomă, inclusiv președintele, dl 
Iu rie Friptuleac, director tehnic al 
Institutului Naţional de Standardizare 
și Metrologie, punea unele întrebări 
tot în engleză, fapt ce demonstrează 

extinderea ariei  cultural-
profesionale în sensul pe 
care-l evidenţiem la Fa-
cultatea de Energetică, iar 
prin absolvenţii acestei 
facultăţi și în republică în 
general.  

Se știe că Republica 
Mol  do va tinde să se 
inte greze tot mai mult și 
mai mult în Europa cu 
sco pul fi nal de a ajunge 
în Uniunea Europeană. 
Or, pe această linie 
se înscriu și diferitele 
as pecte cu carac ter eco-
nomic, inclusiv, se în  ţe -
lege, importanta arie a 

stan  dardizărilor. Aici intră și meto dele 
noi de contorizare a agentului termic. 
Aparatul de contorizare „Actaris”, 
du   pă cum a argumentat absolventa 
Stâm   covscaia, se evidenţiază prin pre-
cizia lui înaltă de măsurare pe bază de 
ultrasunet a temperaturilor la intrare și 
la ieșirea din bloc a agentului termic, iar 
în plus și a debitului de apă folosită ca 
agent termic. Tânăra ingineră a efectuat 
un studiu comparativ foarte meticulos 
al documentaţiei tehnice adu se din 
Germania și a normelor metro logice 
de la noi privind diferitele mă su rări 
a agentului termic, a efectuat dife rite 
în cercări practice la Chișinău și Băl ţi, 
astfel ca în fi nal să concluzioneze că 

aparatul german de contorizare „Ac-
taris” poate și trebuie aplicat în gos-
podăria respectivă a Moldovei. În acord 
cu instituţiile de profi l din Mol dova, 
contorul „Actaris” a obţinut certi fi catul 
de aprobare în republică. 

Metrologia, standardizarea sunt 
niș  te noţiuni la zi în orice colţ al lumii 
moderne, pentru că aceste noţiuni în-
seamnă de fapt calitate. Astăzi, fă ră 
calitate (citește și metrologie, standar-
dizare), nu poţi progresa eco  nomic, 
dai faliment și te rostogolești în... abisul 
sără ciei materiale. Tocmai de ace ea 
ti nerii specialiști, pe ca re îi „varsă” 
Fa cultatea de Ener ge tică în fi ecare an 
pe piaţa mun cii din RM sunt foarte 
și foarte  ceruţi în producţie. Chiar în 
zi ua susţinerii proiectelor de diplomă 
se afl au în sa la exa mi nării câţiva emi-
sari de la diferite fi rme, între prinderi, 
pen  tru a purta imediat tratative de 
anga jare cu absolvenţii. Iar Institutul 
Naţional de Standardizare și Metrologie 
al RM, după cum ne-a relatat dl Andrei 
Chiciuc, conf., dr., conducătorul știin-
ţifi c al diplomantei Stâmcovscaia și 
chiar al specialităţii date la FEn,  este în-
cadrat, de fapt, aproape în întregime cu 
absolvenţi de la  specialitatea respectivă 
de la UTM.

Dl Andrei Chiciuc ne informează 
că absolvenţii specialităţii date și-au 
pre gătit proiectele pe baza tehnicii la 
une le întreprinderi, fi rme, adăugând cu 
satisfacţie că acum și catedra dis pune 
de o anumită cantitate de tehnică res-
pectivă, obţinută pe baza unui pro iect 
inter naţional TEMPUS, în cola borare 
cu Suedia și Germania. O trei me din 
tine rii ingineri-metrologi și-au pregătit 

proiectele pe baza dotă rii tehnice a 
catedrei. De altfel, este un argument 
concret al Catedrei de Electro mecanică de 
la FEn privind proiectele internaţionale 
ca o cale fertilă de îmbogăţire a labo ra-
toarelor noastre. Trebuie deci să câștigăm 
concursurile la atare proiecte, adică să 
oferim idei. Or la UTM, precum se știe, 
se face carte și, prin urmare, ideile curg 
indubitabil. În orice caz, impresia pe 
care a produs-o calitatea absolvenţilor la 
specialitatea „Metrologie, Standardizare, 
Control și Certifi carea producţiei” sus-
ţine puter nic optimismul și încrederea 
noastră că  studenţii UTM trag din ce în 
ce mai adânc brazda pe ogorul studiilor, 
înţe leg încotro bate vântul concurenţial 
pe piaţa calităţilor intelectual-inginerești 
și muncesc cu ardoare. Or asta e che zășia 
dezvoltării societăţii noastre în totalitate.

Calitatea pregătirii absolvenţilor deri -
vă, se înţelege, în mare măsură din cali-
tatea pedagogică și profesional-teh  nică 
a profesorilor. În acest sens la FEn, ca și 
la alte facultăţi de la UTM, „întineresc” 
încontinuu catedrele, iar experienţa  
cadrelor în etate fi ind foar te bogată, 
tre buie transmisă cu grĳ ă gene raţiilor 
tinere.

A fost o plăcută surpriză să-l vedem 
în Comisia de Stat pe veteranul facultăţii, 
dl Nicolae Beldiman, cu venerabila sa 
vârstă de 84 de ani, alături de tânărul 
profesor dl Andrei Chiciuc, ambii  la 
fel de activi în dezvoltarea anumitor 
as pecte la unele proiecte de diplomă. 
Este atmosfera demult stabilită la UTM 
a muncii didactice inspirate, care dă 
vigoare în diferite privinţe, precum 
dă vigoare orice muncă făcută cu senti-
mentul plăcut al datoriei sociale.

FEn. Absolventa – inginer metrolog aprobă 
contorul de energie termică „Actaris” din 

Germania ca model şi pentru Moldova

Proiectul de diplomă al studentei 
Gabriela Caraman sub conducerea 
dlui V. Sverdlic, conf., dr., se numește 
„Stra  tegii de creștere a vânzărilor la 
SA „Lactis” din or. Râșcani”. În eco-
nomia de piaţă o mare importanţă 
are producţia unui bun material, dar 
nu mai mică este importanţa vânzării 
acestui produs. Întreprinderile care 
deși reușesc să producă un anumit 
bun în cantităţi mari și de calitate, până 
la urmă pot să ajungă să falimenteze 
tocmai pentru faptul că nu știu cum 
să ridice mereu vânzările pe piaţă ale 
acestui produs. Și iată că studenţii noștri 
de la FIEB se preocupă profund de acest 
aspect, după cum le este și menirea 
orientărilor, doar facultatea se numește 
„Inginerie Economică și Business”. 
În cazul studentei Gabriela Caraman 
avem o situaţie și mai argumentată 
sub aspect profesional, dânsa având și 
o bu nă pregătire juridică. Precizăm aici 
că studenta a absolvit mai întâi Dreptul 
la USM plus masteratul în Italia. Acum, 
lucrând la Ministerul Economiei și 
Co merţului al RM, ea a găsit necesar 
să adauge și aspectul economic, astfel 
între gindu-și fundamentul pregătirii 
profesionale.

În teza de licenţă s-a efectuat o ana-
liză detaliată a activităţii economico-fi -
nan ciare a întreprinderii SA „Lactis”. 
Pri mul compartiment este achiziţia 
lap telui din perimetrul întreprinderii, 
în soţit de o rubrică de comparaţie care 
tre ce ca un fi r roșu la toate articolele 

economice analizate. În cazul articolului 
privind achiziţia laptelui studenta indică 
alăturat rubrica „Abaterea absolută faţă 
de pre cedent”. Rubrica respectivă înso-
ţește toate celelalte articole economico-
fi  nan  ciare prezentate în tabelul dat, 
argu mentând cifric, adică foarte exact, 
progresul economic al întreprinderii pe 
parcursul anilor. Iată câteva exemple 
de comparare. „Fondul de salarizare 
pe anii 2003-2005” și imediat alăturat 
„Aba terea absolută faţă de precedent”: 
„Pro ductivitatea muncii” în acești ani și 
imediat alături – „Abaterea absolută faţă 
de precedent”; „Rentabilitatea econo-
mică” și alături – „Abaterea absolută 
faţă de precedent” etc.

Acestea sunt doar câteva exemple, 
dar cercetarea studentei este desigur 
foar te amplă și argumentată  cu cifre 
con crete. Interesează faptul că studenta 
vede activitatea întreprinderii nu doar 
în mod global, ci și pe articole de pro-
ducţie naturală, cum ar fi  exemplul com-
partimentului „Cașcaval”. 

Studenta a cercetat aici diferitele va-
rietăţi de cașcaval: „Topit”, „Moldova”, 
„Râș cani”, „Luceafărul”, „Basarabia”, 
„Prut”, „Olandez”, „Provincial”.

Pentru o convingere mai profundă a 
diferitelor aspecte economico-fi nanciare, 
studenta face o analiză comparată și 
cu politica de marketing la celebra în-
tre  prindere de lactate „Parmalat” din 
Ita lia. Agenţii de marketing de aco lo 
stu diază pedant piaţa spre care se orien-
tează (numărul populaţiei, pu te rea de 

cumpărare, preferinţele or gano-leptice 
(de gust), cro matica (culoarea), parti-
cu larităţile  lingvistice, cul turale, reli gi-
oase ale  consuma to rilor etc.

Studenta arată că între-
prinderea italiană „Par-
ma lat”, care își difuzează 
pro  ducţia în multe ţări, 
ţine cont, de exemplu, de 
fap  tul că în Africa, având 
în vedere tradiţiile și parti-
cu larităţile regiunii, se cum-
pără mai bine iaurturile 
mai acrii. În Europa însă 
aceste iaurturi nu au tre-
cere și întreprinderea caută 
să producă alte articole pen-
tru a avea profi t.

Orizontul de pregătire 
economico-fi nanciară și 
chiar lingvistică a studentei 
Gabriela Caraman i-a per-
mis să aducă în teza de 
licenţă încă un exemplu preg nant de 
comparare. Este vorba de întreprinderea  
japoneză „Yotsuba Milk Products”, 
pe care studenta a cercetat-o destul 
de minuţios la faţa locului, dânsa cu-
noscând și limba japoneză. Între alte le, 
ea a sesizat că întreprinderea japo neză 
câștigă mult chiar și pentru me sajul său 
simplu, clar și profund, im primat pe 
ambalajele produselor sale: „Gustos în 
fi ecare zi”.

La această întreprindere japoneză 
se urmărește ca produsul să fi e gustos, 
dar în același timp și atractiv și cu un 

procent cât mai mic de conservanţi. Între-
prinderea cunoaște fi lozofi a japonezilor 
cu privire la modul sănătos de viaţă și 
caută să răspundă la acest deziderat.

Iată deci două exemple relevante, 
luate din Italia și Japonia, care au 
me nirea să formeze o nouă opinie a 
în  treprinderii noastre din Moldova 
– „Lactis”, astfel ca aceasta să reziste 
con  curenţei.

În fi nalul tezei de licenţă urmează 
în mod logic recomandările pentru SA 
„Lactis” pe baza tuturor comparaţiilor 

cercetate de studentă 
anterior. Ci tăm doar 
câteva dintre ele:

– utilizarea tehno-
lo gi ilor de producţie 
mai performante cu 
ma tu rare rapidă;

– miza pe caș ca-
va luri ce au o cerere 
spo rită;

– implementarea 
stan   dar  de lor de cali-
tate ISO și HCCP; 

– publicitate 
adec vată (nu doar 
atractivă, ci infor ma-
tiv-educativă);

– reinvestirea pro-
fi  tului în procesul de 

producţie și infras tructură;
– pregătirea continuă a specialiștilor 

etc.
Exemplul Gabrielei Caraman demon-

strează că studenta de la FIEB, la fel ca 
și alţi colegi ai săi de la alte facultăţi ale 
UTM, pășesc în viaţă după absolvire cu 
un bagaj de cunoștinţe foarte larg și, 
principalul, cu o dorinţă permanentă 
de cercetare a fenomenelor economice, 
pentru ca întreprinderile noastre să 
cunoască o creștere continuă sub aspec-
tul economico-fi nanciar.

FIEB. Studenta UTM încearcă                  
să ajute SA „Lactis”
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Stăm de vorbă cu absolvenţii FIMCM 
(„Design industrial”), dra Dorina Luș-
manschi și Mihai Stamati. Ei și-au 
sus ţinut proiectele de diplomă pe nota 
„10”. Altfel nici nu putea fi , căci la o spe-
cialitate cu un mare cuantum artistic, 
care, evident, cere dragoste, pasiune, 
vii profund motivat pentru viitorul tău 
profesional.

Proiectul de diplomă al lui Mihai 
Stamati s-a numit „Mĳ loc de transport 
urban”. Este vorba de un automobil 
compact pentru o familie din 4 membri 
(copiii – în spate și maturii – în faţă). 
Automobilul, când situaţia o cere, mai 
ales în cadrul supraaglomerat urban, 
poate deveni mai restrâns, dar nu în 
detri mentul comodităţii pasagerului. 
Idei le originale apărute încă pe când 
Mihai Stamati era student la anul III, au 
fost propuse  la un concurs internaţional, 
organizat prin Internet și, ce credeţi, au 
luat un loc premiant. Împreună cu pro-
fesorul-conducător al proiectului, dl 
Valeriu Podborschi, el a fost invitat la 
Pa ris, la ceremonia de premiere. Iată 
deci că „Designul industrial” e ceva, 
e un izvor nesecat de idei industriale, 
ca re apoi mână în mână cu inginerii 
în construcţia de mașini ajung să fi e 
rea lizate în viaţă și să impresioneze 
me reu și mereu o lume întreagă cu noi 
și noi concepte de modele. De exemplu, 
același automobil compact al lui Mihai 
Stamati putea să devină, în alt caz, un 
vehicul extins printr-o caretă mică în 
spate, în care încăpeau deja și musafi rii 
familiei date, pentru a face o promenadă 
în afara orașului, iar acolo să se poată lua 
și masa tot la bordul acestui automobil-
model acum pentru scopuri turistice.

Sigur că ideile acestea originale 
vin nu doar dintr-o fantezie seacă. Ele 

pre su pun și cunoașterea tehnicii la un 
ni vel înalt, adică fantezia să aibă suport 
ingi neresc real. Or, toate acestea se pot 
obţi ne în urma unui studiu meticulos 
de ani, pe care îl trec studenţii la spe-
cia litatea „Design industrial”. O specia-
litate foarte necesară și pen tru industria 
Moldovei în renaș tere, iar în acest 
context să ne amintim că nu degeaba  
șeful sta tu lui, dl Vladimir Voronin, a 
su gerat specialiștilor de aici, de la UTM, 
de a elabora un design pentru tractorul 
de vii produs la uzina chișinăuiană 
„Tracom”. Și studenţii noștri au luat 
toate pre miile anunţate la concursul 
anun ţat pentru „Tracom”.

Designul industrial privind mași-
nile, de exemplu, se referă nu doar la 
exterior, ci și la inte riorul vehiculului, 
la sistemul de comandă al acestuia, 
deci să ne închipuim ce orizont tehnic și 
ar tistic trebuie să aibă un asemenea  spe-
cia list de largă pregătire. Nu degeaba 
absolvenţii de la specialitatea „Design 
industrial”, FIMCM, nu au probleme cu 
angajarea în câmpul muncii.

Dra Dorina Lușmanschi a deschis 
o pagină nouă în specialitatea „Design 
industrial”. Proiectul absolventei s-a 
numit „Stema, drapelul, logotipul și 
insigna Universităţii Tehnice a Mol-
dovei”. Este o temă de design, desi-
gur, dar noutatea constă în faptul că 
ea privește nu atât „industrialul”, cât 
„he raldica” – o știinţă care se ocupă 
de studiul și compunerea emblemelor, 
însemnelor unui stat, a unei provincii, a 
unui oraș, iar în vremurile mai aproape 
de noi – și a unei instituţii. Absolventa a 
studiat diferite steme, insigne, drapele, 
logotipuri atât sub aspectul conţinutului 
propriu-zis al sensului, cât și sub aspectul 
grafi c, coloristic, simbolic etc. Au urmat 

apoi probele proprii în diferite variante. 
Și întrucât absolventa Lușmanschi îm-
preună cu patronul său știinţifi c, dl Vale-
riu Podborschi, deschideau o nouă direc-
ţie în „designul industrial” din cadrul 
FIMCM, difi cultăţile erau și mai multe, 
și mai ponderabile. Dar munca tenace, 

și asta e o trăsătură educativă în plus la 
absolvenţii FIMCM, a străbătut. 

Absolventa, dra Dorina Lușmanschi, 
a elaborat și, prin urmare, propune 
câ teva elemente de heraldică ce vor ca-
racteriza UTM, dacă bineînţeles, ele vor 
fi  adoptate: 

Stema UTM. Pe un scut rectangular 
este așezată „roata dinţată”, aceasta sim-
bolizând profi lul instituţiei inginerești. 
În centrul roţii dinţate este așezată 
„car tea”. Apoi – 2 crenguţe de laur – sim-
bolul performanţei în știinţă, o roză de 
argint și o semilună conturnată, care 
fl anchează roata dinţată.  Sus – o stea 
de aur.

Drapelul UTM. Pânza de culoare albă 
– un dreptunghi de 2x3 m – dimensiuni 
stabilite de comisia de Heraldică a RM. 
Pe pânză – două fâșii de culoare albastră 
întretăindu-se perpendicular, amintind 
de crucea creștină. În centru – stema 
UTM. Albul este simbolul hârtiei, pe 

care se aștern întotdeauna cunoștinţele 
stu denţilor. Albastrul simbolizează pu-
te rea, stabilitatea și pe de asupra este 
culoa rea caracteristică instituţiilor de 
profi l ingineresc.

Logotipul UTM. Se propune un nou 
concept vizavi de cel cunoscut azi – 3 
litere stilizate „UTM”. Deci absolventa 
propune ca în baza „ro ţii dinţate” 
stilizate literele „UTM” să fi e minuscule, 
nu ma jus cule ca acum. Litera „t” din 
mĳ loc va fi  puţin mai înaltă decât 
„vecinele” sale, astfel punându-se accent 
pe noţiunea „Tehnică”. De la „roata 
dinţată” pornesc fâșii fun damentale 
care dinamizează logo tipul, iar culorile 
sunt două: al bastrul, despre care s-a 
spus ceva mai înainte și gri metalic, 
acesta sugerând „tehnica”.

În așa-zisul complet de iden ti tate 
al UTM mai intră multe altele: in signa, 
cartea de vizită, foaia cu antet, pli-
curi de diferite dimensiuni, „agenda 
universitară” etc. 

Să ne imaginăm: fi ecare instituţie, 
fi rmă cu ambiţii serioase dorește să 
se identifi ce, să aibă o „heraldică” a 
sa: drapel, stemă, logotip... Dar câtă 
crea ţie, câte cunoștinţe de design, câ-
tă îndemânare... Este deci nevoie de 
specialiști anume, aceștia nu se pregă-
teau în Moldova până a se fi  deschis 
spe cialitatea „Design industrial” prin 
aportul personal al fondatorului direc ţiei 
date, dl Valeriu Podborschi.

D’apoi, cât „design industrial” se 
cere într-o ramură atât de vastă, precum 
este ambalajul.

Cu alte cuvinte, cele 4-5 promoţii 
pe care UTM le oferă republicii în anii 
respectivi acoperă un gol care ameninţa 
să ne producă pagube sesizabile.

Suntem pe calea cea bună aici...

FIMCM. Design industrial – specialişti 
cu orizont tehnic şi sensibilitate artistică 

apreciată la noi... şi peste hotare

Ceea ce au demonstrat absolventele 
de la Facultatea de Industrie Ușoară 
în ziua de 22 iunie 2007 la susţinerea 
pro iectelor de diplomă confi rmă în 
con ti nuare aprecierea înaltă dată aces-
tei facultăţi de către reprezentanţii 
in dustriei ușoare din Moldova, dar și 
din alte ţări, pe unde ajung unele dintre 
absolventele noastre – „Cadre bune, 
dom nule, se știe, la UTM se face carte!”.

Dar să ne referim și la opinia pre-
șe  dintelui Comisiei de Stat pentru 
sus  ţi nerea proiectelor de diplomă, 
spe  cialist din producţie, dl Veaceslav 
Șut chevici, directorul „Icatex pro” 
– între prindere cu capital străin din or. 
Anenii Noi, care produce confecţii spe-
cia lizate pentru diferite profesii. D-sa 
subliniază că absolventele Facultăţii de 
Industrie Ușoară a UTM (aici învaţă 
cu precădere reprezentantele sexului 
frumos) au o bună pregătire și calitatea 
lor, spre satisfacţia socială a tuturor, este 
în creștere de la an la an. Majoritatea lor 
sunt apte de a intra plenar în producţie 
la posturi industrial importante imediat 
după obţinerea diplomei de inginer 
licenţiat.

De altfel, multe absolvente ale FIU 
lucrează cu succes în întreprinderea 
condusă de președintele Comisiei de 
Stat pentru susţinerea tezelor de licenţă, 
prin urmare, dl Șutchevici cunoaște la 
concret și în esenţă calitatea pregătirii 
acestor specialiști.

Susţinerea proiectelor de diplomă 
în faţa Comisiei de Stat la Facultatea 
de Industrie Ușoară este însoţită, de 
re gulă, și de prezentări ale modelelor. 
Am fost plăcut impresionaţi să vedem 
mo dele originale purtând amprenta 
unui bun gust artistic și în același timp 
plin de raţionalitate sub diferite aspecte 
economico-industriale. Este vorba de 
câteva proiecte de diplomă privind  
te mele „Uniforme școlare”, „Costum 
pen tru dansatori latino”, „Haine pen tru 
femei însărcinate”. În fi ecare caz apar te 
absolventele, inclusiv de la secţia de studii 
cu frecvenţă redusă, au efectuat sondaje, 
anchetări între cate goriile respective de 
populaţie, au cercetat inginerește diferite 
situaţii la întreprinderi din republică, 
au fă cut calcule inginerești serioase, s-
au des curcat cu pricepere în avalanșa 
de ţe sături, iar, în plus, au consumat 
destui bani proprii pentru achiziţionarea 
materialelor respective.

Personal am vorbit mai la con cret 
cu dra Maria Vătavu. Pro iec tul său 
de diplomă s-a numit „Pro iectarea 
constructiv-tehnologică a echi pamen-
telor pentru sportivii speologi”. Cu 
to tul și cu totul original... speologi 
(spor  tivi care studiază și explorează 
peș terile). Absolventa însăși practică  
acest sport – speologia și e natural că 
și tema proiectului i-a fost sugerată 
de propriul hobby, să spunem așa. Lu-
mea confecţiilor (vestimentaţiei) este 

desigur enormă, iar aici, precum ne-a 
demonstrat absolventa, își au locul 
și costumele sportive spe ciale pentru  
speologi. De altfel, asemenea cos tume, 
deloc ie� ine, la noi în republică nu se 
con fecţionează, așa că lu-
crarea dată s-a dovedit a fi  
una de pionierat.

Sub conducerea dnei 
Stela Balan, șefa Ca tedrei 
„Modelarea confecţiilor din 
ţesături și tricoturi”, conf., 
dr., absolventa a cercetat 
cu asiduitate domeniul dat, 
pe parcursul mai multor 
luni, sub diferite aspecte, 
s-a informat și pe calea 
Inter  netului cum stau luc-
ru rile în diferite ţări în te-
ma confecţiilor sportive în 
ge  neral și a  celor pentru 
speologi în particular. Foar-
te multe lucruri trebuie să 
cercetezi și în afara sfe rei 
privind ingineria vesti men -
taţiei. Este vorba de anu  mite aspecte 
legate de ana tomia cor pului uman și mai 
cu seamă a spor tivului-speolog, cum se 
mișcă el în con diţiile foarte diversifi cate 
ale unei peș teri. Astea sunt necesare 
pentru a confecţiona costumul astfel 
ca sportivul să fi e sufi cient de protejat, 
iar, pe de altă parte, el să nu fi e jenat în 
mișcările sale și bruște, și largi, mă rog, 
cum ne-am putea imagina „înaintarea” 

printr-o peșteră. Modelul costumului a 
fost desigur demonstrat: doi băieţi au 
apărut în faţa Comisiei, impresionând 
pe dată prin specifi cul și combinaţia 
coloristică a pieselor vestimentare. Do-

uă au fost culorile care 
caracterizează acest tip 
de vestimentaţie spor-
ti vă: galben și neg ru. 
Con  trastul este dic tat, se 
înţe  lege, de întu nericul 
peș  terii, care este străbătut 
de fasci culele  de lumină 
puter nică a lanternelor 
spe  ciale. Galbenul însă 
nu se recomandă a fi  
refl  ec  torizant, deoarece 
el poate schimonosi dras-
tic ambianţa peșterii, 
fapt care face imposibilă 
prac   ticarea sportului res-
pectiv. Este nevoie de a 
ști și caltatea ţesăturii, 
doar într-un sport ase mă-
nător alpinismului vesti-

mentaţia va trebui să reziste unor extin-
deri semnifi cative etc., etc.

Plus la toate, dat fi ind pionieratul de 
care s-a pomenit, absolventa a declarat 
în bună cunoștinţă de cauză, că dânsa 
și-a găsit o nișă a sa.

Cum să nu te bucuri de noile ori-
zon turi pe care uite că reușesc să le des-
chidă absolventele de la Facultatea de 
Industrie Ușoară, UTM!

FIU. Creativitatea inginerească – mână         
în mână cu avântul gândirii inginereşti
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Studenta Ina Co-
 dreanu de la Fa cul-
tatea de Calculatoare, 
In  for   matică și Mi  cro -
e lectronică, spe cia li-
ta  tea „Infor ma tica și 
Limbi Mo derne Apli -
cate a ieșit învin gă-
toare în foarte strân-
sul concurs „Miss 
Mol  dova-2007”.

Ina a absolvit fa-
cul  tatea anul acesta 
cu rezultate la fel de 
bune, așa că 2007 a 
fost pentru ea plin de 
bucurii majore.

Și mândria noas-
tră, a întregii Universităţi Tehnice, este 
mare, așa că împărtășim și noi bucuria 
Inei Codreanu.

Ina spune că are o deosebită înclinaţie 
pentru limbile moderne, în special pentru 
limba engleză, și speră să înfi inţeze o 
școală de limbi moderne pentru copii.

Ina nu pierde visul nici pentru „Miss 
Mondial”; pentru care se pregătește cu 
sârg.

Sigur că-i dorim succese în toate!
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Moment istoric în biografi a Uni ver-
sităţii Tehnice a Moldovei – s-a insti tuit 
Senatul studenţilor. S-a realizat, prin 
urmare, încă un pas major spre desfă-
șurarea democraţiei universitare. 

Senatul studenţilor numără 51 de 
persoane: câte 5 reprezentanţi de la 
fi e care facultate, iar, conform regula-
men tului, în Senat intră din ofi ciu și 
președintele Comitetului sindical-stu-

denţi, în cazul dat – dl Anatol Alexei.
 Primul președinte al primului senat 

al studenţilor UTM a fost aleasă dra 
Elena Colesnicova, studentă la FTMIA.

La 29 mai 2007, la prima sa ședinţă, 
Senatul dat a validat prin vot unanim 
cele 51 de persoane ca membri cu drep-
turi depline ai Senatului Studenţilor 
UTM.

În aceeași ședinţă a fost adoptat și 

documentul de bază pentru funcţionarea 
acestei organizaţii studenţești – „Regula-
mentul Studenţilor Universităţii Tehnice 
a Moldovei”.

Cităm aici primul punct din primul 
articol al Regulamentului ca fi ind în 
esenţa sa nucleul activităţii de viitor a 
Senatului Studenţilor UTM.

„Art. 1. Senatului Studenţilor Univer-
sităţii Tehnice a Moldovei:

(1) este creat în scopul
a) participării studenţilor la realiza-

rea sarcinilor Universităţii Tehnice a 
Mol dovei în procesul de pregătire a spe-
cialiștilor în UTM”.

Să-i urăm cu toţii mult succes în acti-
vitatea sa Senatului Studenţilor UTM!

Publicăm în continuare lista mem-
brilor Senatului Studenţilor UTM:

Senatul studenţilor UTMSenatul studenţilor UTM
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Beiu Ilie FIMM
Dadus Vova  FIMM
Ţigancov Sergiu  FIMM
Junghietu Tatiana FIMM
Braghiște Tatiana FIMM
Colesnicova Elena FTMIA
Spinatii Victor FTMIA
Timotina Inesa  FTMIA
Iovu Andrei  FTMIA
Lungu Ion FTMIA

Aparatu Sergiu  FEn
Munteanu Ion FEn
Ursati Nicolaie FEn
Dragomir Alecu FEn
Mămăligă Eugen FEn
Moraru Octombrina FCIM
Petrov Vadim FCIM
Ghelan Viorica FCIM
Chitoroagă Natalia FCIM
Gârlea Victor FCIM

Velișco Viorica FIU
Ecimenco Veorica FIU
Grigoriţă Dina FIU
Hușanu Maria  FIU
Ţurcanu Sofi a FIU
Cimbriciuc Stela FRT
Bobrov Elena FRT
Vovc Ana FRT
Zubarev Alexandru FRT
Mereuţă Sergiu FRT

Bârlădean Rodica FIMCM
Ciubotaru Victor FIMCM
Rusu Dumitru FIMCM
Cojocari Andrei FIMCM
I� odii Andrian FIMCM
Celarschi Natalia  FUA
Romanciuc Tatiana FUA
Ionel Alexandru FUA
Sârghi Veceslav FUA
Tofan Victor FUA

Buza Mihaela FIEB
Bulicanu Oxana FIEB
Carauș Aurelia  FIEB
Samoilă Iulian FIEB
Svarișciuc Veronica FIEB
Temţunic Elena FCGC
Groșovan Tatiana FCGC
Cenușă Sergiu FCGC
Munteanu Ludmila FCGC
Dobândă Alexandru FCGC
Alexei Anatol    preș.CSS UTM

Senatul UTM din 28 martie 2006 
aproba o hotărâre, prin care se instituia 
un concurs pentru elevii din licee, 

șco li medii de cultură generală, școli 
pro fe sionale și colegii. Concursul s-a 
numit „Tânărul creator”, fi ind declarat 
permanent. 

Avându-se în vedere profi lul larg al 
Universităţii Tehnice, concursul a fi xat 
două direcţii: „Creativitatea tehnică” 
și „Creativitatea artistică” (arhitectură, 
desen artistic, sculptură).

Concursul prevede anumite premii și 
facilităţi, care vor să stimuleze interesul 
tineretului studios preuniversitar pentru 
domeniile tehnice și artistico-tehnice.

Participanţii la concurs în viitor 
pot deveni studenţi la UTM sau la o 

UTM stimulează creativitatea 
elevilor din republică

al  tă instituţie de învăţământ superior 
– fapt foarte benefi c pentru dezvoltarea 
societăţii noastre. UTM depune acest 

efort pentru bine le gene ral 
al repub licii.

Comisia pentru de-
cer narea premiilor Se-
na tului UTM pe anul 
2007 în componenţa:

I. Samusi, prof. 
univ, președinte;

V. Grama, conf., 
dr., secretar;

T. Ambros, prof. univ.;
N. Ciobanu, conf., dr.;
V. Ajder, conf., dr. – membri, 

a analizat dosarele prezentate de 
către competitorii din republică și 
a adoptat la 25 martie 2007 Hotărârea 
res pectivă:

Eșanu Gheorghe, Liceul Teoretic 
„Ștefan cel Mare”, clasa XII, s. Mihai-
lovca, r-nul Cimișlia – menţiune pentru 
participarea la concursul „Tânărul 
creator” în domeniul „Creativitate teh-
nică”.

Capbătut Alina, Liceul Teoretic 
„Mihai Eminescu”, clasa XII, or. Ghin-

dești, r-nul Florești – locul I, diplomă 
de gradul I, premiu în valoare de 500 
de lei pentru participarea la concursul 
„Tânărul creator” în domeniul „Crea-

tivitate artistică”.
Voinotinschi An-

drei, Bivol Aliona, Gla-
dii Ana – elevi din clasa 
VIII, Liceul Teoretic din 
s. Sărata Ve che, raionul 
Fă lești,  dis tinși cu 
„Men  ţiune pen tru par-
ti  ci parea la con cursul 
„Tâ  nărul crea tor” în 
do meniul „Crea tivitate 
ar tistică”.

...La 26 iunie 2007, în 
șe dinţa Senatului UTM 

rectorul dl Ion Bostan, aca  demician 
AȘM, și prof. univ. dl Ion Samusi, preșe-
dinte al Comisiei pentru decernarea 
premiilor Sena tului, au exprimat feli-
citări elevilor pre miaţi. Atmosfera era 
emotivă într-un fel anume, toţi fi  ind 
conștienţi că acest gest umanist, ma-
nifestat de Senatul UTM faţă de copiii 
republicii, va fi  de bun augur.

Studenta FCIM, 
Ina Codreanu 

„Miss Moldova-2007”


